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Kopicová: Česko může kvůli duplicitě přijít o část peněz z EU
    Praha 8. září (ČTK) - Česká republika může kvůli nevyjasněným kompetencím mezi ministerstvy práce a
školství přijít o část peněz z evropských strukturálních fondů. Novinářům to dnes řekla nová ministryně školství
Miroslava Kopicová. Některé projekty týkající se vzdělávání dospělých se podle ní totiž zbytečně financují
dvakrát. Problém již Kopicová začala řešit s ministrem práce a sociálních věcí Petrem Nečasem a jednat chce
také s Evropskou komisí.
    "Jestli si nevyjasníme kompetence, může se Evropská komise domnívat, že některé prostředky nepotřebujeme,
protože shodné projekty financujeme dvakrát," upozornila ministryně. Dodala, že chce společně s ministrem pro místní
rozvoj Petrem Gandalovičem požádat Evropskou komisi, aby nyní do programů nezasahovala a poskytla Česku dostatek
času na jejich nové vypracování tak, aby se nepřekrývaly.
    Vzdělávání dospělých je součástí programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost, který umožňuje čerpání z
Evropského sociálního fondu. Jeho cílem je podpora celoživotního vzdělávání. Celková hodnota programu je 59 miliard
korun, na vzdělávání dospělých, o které se starají oba resorty, je určeno 24 miliard.
    Ministryně již navrhla, jak duplicitu odstranit. "Projekty, které řeší nezaměstnanost a které umožňují lidem najít nové,
konkrétní zaměstnání, by mělo spravovat ministerstvo práce," řekla novinářům. Pod školství by podle ní měly spadat
aktivity spojené s celkovým rozvojem systému celoživotního vzdělávání.
    Kopicová se domnívá, že po odstranění duplicity by mohla pro resort školství ušetřit asi 20 miliard. Hodlá je využít pro
základní, střední a vysoké školy, podpořit chce vědu a výzkum. "Největší částku z ušetřených prostředků chci poskytnout
vysokým školám," uvedla.
    Ministryně se již ve čtvrtek s rektory vysokých škol dohodla na "předfinacování" některých projektů ze státního rozpočtu
dřív, než bude možné čerpat peníze ze strukturálních fondů. O konkrétní částce však zatím hovořit odmítla.
    Kopicová si myslí, že české školství by se mělo na čerpání prostředků ze strukturálních fondů dobře připravit a pečlivě
vypracovat konkrétní programy s odborníky. "Musíme si uvědomit, že jsme dostali jedinečnou šanci, která se už nebude
opakovat," řekla. "Nechci, aby úředníci jenom vypsali granty a rychle peníze přerozdělili. Musíme si nejdříve říct, jak
by měly školy vypadat, až programy financované Evropskou unií skončí," upřesnila svou představu Kopicová. Podle ní
je třeba, aby ministerští úředníci lépe komunikovali s odborníky. "Mám dojem, že o čerpání prostředků často rozhodují
spíše uzavřené technokratické skupiny, ne lidi z praxe," dodala.
    Kromě operačního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost spravuje ministerstvo školství také program
Výzkum a vývoj pro inovace, na jehož základě bude možné v letech 2007 až 2013 čerpat finanční prostředky z
Evropského fondu pro regionální rozvoj na výzkum a vývoj. Z 68 miliard, které program zahrnuje, bude možné financovat
kromě výzkumu také výstavbu a vybavení škol.
    Pavla Palaščáková kš


